
يافت�ن راه  حل�ي ب�راي قولنامه ه�اي ملكي 
كه تبديل به يكي از مش�كلات اساس�ي قوه 
 قضائيه ش�ده امروز موضوع اساس�ي جامعه 
حقوقي ايران اس�ت. اين بحران ك�ه از رهبر 
معظم انقلاب تا رؤساي س�ه قوه در خصوص 
ضرورت ح�ل آن موضع گي�ري كرده اند، بعد 
از مصوبه مجلس مبني  بر بي  اعتباري اس�ناد 
عادي و رد شدن توسط شوراي نگهبان، اين 
مصوبه ب�ه مجمع تش�خيص مصلح�ت نظام 
فرس�تاده ش�ده تا درباره آن چاره  انديش�ي 
شود. همزمان با رفتن مصوبه مجلس به مجمع 
تش�خيص مس�ائل مختلفي در اين خصوص 
مطرح ش�ده كه اين مس�ائل در گفت  وگوي 
»جوان« با حس�ين ميرمحمدصادقي استاد 
شناخته ش�ده حقوق و عضو اس�بق شوراي 
نگهبان م�ورد بررس�ي ق�رار گرفته اس�ت. 

ض�رورت بي  اعتباري اس�ناد عادي 
چيس�ت ك�ه هم�ه رؤس�اي ق�وا و 
مخصوصاً رئيس قوه  قضائيه روي آن 

تأكيد داشته  اند؟
در رابطه ب��ا خريد و فروش ام��وال غيرمنقول و 
املاك در همه دنيا ضابطه هاي صفت و محكمي 
وجود دارد و در بسياري از كشورها اين كار بدون 
دخالت وكيل اصلًا قابل انجام نيست؛ يعني هم 
خريدار و هم فروشنده بايد وكلاي خود را معرفي 
كنند، آنها با ه��م مذاكره كنن��د و از اين طريق 
قراردادها فس��خ نمي  ش��ود، چون طبيعتاً همه 
بررسي ها را انجام مي  دهند، جست وجوهاي لازم 
را مي  كنند و امكان سوءاس��تفاده، كلاهبرداري 
و انتقال يك ملك به بيش از يك نفر بس��يار كم 
مي  شود، از اين جهت طبعاً دعاوي نيز به وجود 
نمي  آيد. مسئله اين اس��ت كه واقعاً هيچ جايي 
مانند ايران نيس��ت كه به رغم اينكه در قوانيني 
بر ضرورت وجود س��ند رس��مي تصريح شده به 
دليل اصرارهايي كه گاهی شوراي نگهبان داشته 
معاملات اموال غيرمنقول به وسيله مبايعه نامه 

عادي و س��ند عادي هم انجام مي  شود و گاهي 
مواقع در محاكم كس��ي كه س��ند رسمي دارد، 
با ش��كايت كس��ي ديگر مواجه مي  شود كه يك 
مبايعه نامه عادي دارد و مي  گويد اين اصلاً مال من 
بوده است؛ يعني به رغم اينكه قانون مي  گويد تاريخ 
اسناد عادي در قبال اشخاص ثالث اعتبار ندارد، 
ولي بعضاً دادگاه ها براي آن ارزش قائل مي  شوند و 
آن سند رسمي را از اعتبار مي  اندازند. بنابراين به 
نظر من با توجه به حجم دعوايي كه متأسفانه به  
دليل همين اسناد عادي و مبايعه  نامه هاي عادي 
راجع به املاك و اموال غيرمنقول وجود دارد، بايد 
حتماً اقدامي انجام شود تا اين گونه معاملات به 
وسيله سند رسمي انجام شود و جلوي اين حجم 

از پرونده ها گرفته شود. 

اصلًا اين امكان وج�ود دارد؟ برخي 
معتقدند با توجه به حجم زياد املاكي 
كه س�ند رس�مي ندارند، اين اتفاق 
حداقل در ايران به راحتي قابل انجام 

نيست؟
به هر حال مي  توان يك فرصتي داد. بيشتر براي 
آينده است كه اين اتفاق نبايد بيفتد ولي مي  توان 
به كساني كه اينگونه هستند فرصتي داد و ظرف 
يك مدت بايد حتماً اسناد عادي خود را به سند 
رسمي تبديل كنند، صدور سند رسمي هم واقعاً 

بايد تسهيل ش��ود و از آن به بعد هم سند عادي 
و هم مبايعه  نامه عادي براي نقل و انتقال اموال 

غيرمنقول خالي از اعتبار باشد. 
اس�تدلال فقهي ك�ه نامعتب�ر بودن 
انتقال ام�وال غيرمنقول به وس�يله 
اس�ناد ع�ادي را برخ�لاف قواع�د 
اس�لام دانس�ته چقدر قابل پذيرش 

مي  دانيد؟
بس��ياري از مس��ائل هس��ت كه به  دلي��ل نظم 
اجتماعي و با توجه به اينكه بايد روابط اجتماعي 
منظم باشد، پذيرفته شده و يكسري از مقررات در 
قوانين به اين شكل پذيرفته شده است، بنابراين 
خيلي از مواقع ديدگاه س��نتي ك��ه وجود دارد 
براي حفظ نظم عمومي پذيرفته نمي  ش��ود. ما 
اگر مي  خواستيم ديدگاه هاي فقه سنتي را عمل 
كنيم، خيلي از تملك هايي كه شهرداري ها انجام 
مي  دهند يا نهادهاي ديگر براي توسعه طرح هاي 
عمراني انجام مي  دهند، مي  گفتند درست نبود، 
البته ابتدا چني��ن ايراداتي را بعض��ي از فقهاي 
سنت  گرا مي  گرفتند، اما همه اينها انجام شده و 
طبعاً امروز هم بدون توجه به اين مسائل و بحث 
رعايت نظم عمومي بس��ياري از اين موارد قابل 

اصلاح نخواهد بود. 
اشاره كرديد يك فرصت زماني لازم 
است تا اين اسناد عادي را سروسامان 
دهيم، در اين خص�وص چه كارهايي 
بايد انجام دهيم و بيشترين مسئوليت 

با چه كسي است؟
نمي دانم ول��ي الان مي  ش��ود اعلام ك��رد بايد 
اس��نادي كه مبايعه نامه عادي دارند، طي مدت 
مثلًا يكسالي كه فرصت داده مي  شود، تبديل به 
سند رسمي شوند و اگر آنها تبديل نشدند، بعد از 

آن از درجه اعتبار ساقط باشند. 
به نظر شما اين تعداد دفترخانه اي كه 
ما در كشور داريم جوابگوی اين نياز 

به ثبت اسناد رسمي خواهد بود؟ 
به نظر من مي  ش��ود و مش��كلي ندارد، من فكر 

نمي  كنم اين اسناد هم خيلي زياد باشد. 
گفت�ه ش�ده چندين ميلي�ون ملك 

داريم كه سند رسمي ندارد؟
به نظر من خيلي كار مشكلي نيست كه طولاني 
باشد. بايد آگهي كرد و اگر معارضي نداشته باشد، 
طبعاً به آس��اني مي  توان��د انجام ش��ود، اگر هم 
معارض داشته باشد بايد مسئله در دادگاه مطرح 
و تعيين تكليف ش��ود. بالاخره بايد از يك جايي 
اين كار را شروع كرد و هر چقدر كه زمانبرتر شود، 

تعداد بيشتر و كار سخت تر مي  شود. 
اينكه مطرح مي  ش�ود حتي 30 تا 40 
درصد پرونده هاي قوه قضائيه مربوط 
به املاك است، چقدر واقعي مي  دانيد 
و به نظر شما اگر اين اتفاق بيفتد، تمام 

اين مشكلات رفع مي  شود؟
من آمار دقيقي ندارم، ولي مي  دانم كه به هر حال 
تعداد قابل توجهي از پرونده ها به همين مسئله 
مربوط است و طبعاً با اين كار تعداد بسيار زيادي 
از پرونده ها مي  تواند حل ش��ود، مخصوصاً اينكه 
از اين به بعد اگر مردم بدانند ك��ه معامله اموال 
غيرمنقول جز به وسيله سند رسمي امكان  پذير 
نيس��ت، خب طبعاً اين كار را انجام مي  دهند و 
حداقل از اين ب��ه بعد اين معضل به اين ش��كل 

پيش نمي  آيد. 
فك�ر نمي  كني�د اگر بخواهي�م تمام 
اسناد را ثبت رسمي كنيم، هزينه آن 

براي مردم زياد نخواهد بود؟ 
اگر اينگونه باش��د بايد هزينه ه��ا را كمتر كرد و 
تعرفه ها را پايي��ن آورد، ولي به هر حال مجموعاً 
مي  ارزد كه به اين وسيله اختلافات كم شود و خود 
مردم هم راضي هستند. شايد بيشتر مشكل براي 
مردم اين باشد كه ما كمي صدور سند رسمي را 
سخت كرده  ايم؛ يعني مثلًا طرف مي  خواهد برود 
س��ند بگيرد، به او مي  گويند برو مفاصا حساب 
مالياتي يا فلان چيز و فلان چي��ز ديگر را بياور 
و اين مسئله  كار را س��خت كرده است، ولي اگر 
اين كار را هم آسان كنيم كه صدور سند رسمي 
ارتباطي به اين مس��ائل نداشته باشد؛ مثلًا لازم 
نباشد اگر طرف بدهي مالياتي دارد، حتماً برود 
بدهد تا سند او صادر شود و اين مانع صدور سند 
رسمي نشود، اين مشكلات راحت تر حل مي  شود. 
به نظر من هر چقدر هم كه اين رس��مي ش��دن 
اسناد هزينه داشته باشد، قطعاً خود مردم از آن 
استقبال مي  كنند، ولي آنقدر مانع و سنگ براي 
صدور سند رس��مي مي  گذارند كه گاهي مواقع 

صدور سند رسمي با مشكل روبه رو مي  شود. 
در كش�ورهايي كه فرمودي�د نقل و 
انتق�ال ام�لاك ب�ه وس�يله وكيل و 
ديگران انجام مي  ش�ود، آيا اين كار 
تسهيل شده است و شرايط امن تر از 

كشور ماست؟
بله، چون وكلا بالاخره نس��بت به اين مس��ئله 
وارد هس��تند و طرف مطمئن مي  شود. وكلايي 
متخصص در امر نقل و انتقال املاك هستند كه 
تمام بررسي  هايي كه بايد درباره ملك انجام شود، 
انجام مي  دهند مثلًا بررسي مي  كنند كه آيا اين 
ملك معارض دارد يا نه و در طرح هس��ت يا نه و 
در مجموع شرايطي كه به نفع موكلشان هست را 
پيدا مي  كنند. بعد از طرف ديگر هم نوع قرارداد به 
گونه اي با همكاري دوتا وكيل تنظيم مي  شود كه 
جاي اختلاف باقي نماند. بعداً هم معلوم مي  شود 
كه اين ف��رد خريدار، مالك هس��ت، چون همه 

اقدامات و مقدمات از قبل انجام شده است. 

كارگروه ويژه پيگيري حقوق ملت فلسطين تشكيل شد

چالش فقهي مانع سلب اعتبار از اسناد عادي نيست
ميرمحمد صادقي در گفت وگو با جوان مطرح كرد

ميرمحمد صادقي : بيشترين مشكل اين است كه صدور سند رسمي را سخت كرده ايم و اگر كسی بخواهد سند بگيرد 
به او مي  گويند  برو مفاصا حساب مالياتي يا فلان چيز را بياور كه اين كار صدور سند رسمي را سخت كرده است

ام�ور  مع�اون 
ق�وه   ویژه بين المل�ل 

قضائيه و دبير س�تاد حقوق بش�ر از تشكيل 
كارگروه ويژه پيگيري حقوق ملت فلس�طين 
خبر داد و گفت: حقوقدانان طرفدار مظلومان، 
مسلمان و غيرمسلمان عليه رژيم صهيونيستي 

طرح دعوا كنند. 

كاظم غريب آبادي، معاون ام��ور بين الملل قوه 
قضائيه و دبير س��تاد حقوق بشر در تجمع وكلا، 
حقوقدانان و قضات كه در پي حملات وحشيانه 
رژيم منح��وس و غاصب صهيونيس��تي به ويژه 
در حمله به بيمارس��تان المعمدان��ي در ميدان 
فلسطين برگزار ش��د، افزود: آنچه امروز در غزه 
در حال وقوع است، بيش از چند دهه در جريان 
است و نتيجه آن اين اس��ت كه بيش از صدهزار 
فلسطيني بي پناه و بي دفاع شدند، همچنين بيش 
از صدها هزار نفر مجروح شده اند و محاصره هاي 
مكرر نوار غزه، كش��تار زنان و كودكان بيگناه را 

رقم زده است. 
وي ادامه داد: بيش از ۳۵ ه��زار زن و كودك طي 
۱۵ سال به شهادت رسيدند و اكنون همه بايد عليه 

رژيم صهيونسيتي اقدام كنند. 
غريب آب��ادي اضافه كرد: گروه��ي از حقوقدانان 
مس��تقل و مدافع مظلوميت تشكيل شده است و 
با همكاري وكلا در كانون وكلاي دادگس��تري و 

مركز وكلاي قوه قضائيه و اساتيد و صاحبنظران 
دانشگاهي جلساتي نيز برگزار شده است. 

وي ادامه داد: اكن��ون در ح��ال تصميم گيري و 
جمع بندي نهايي هستيم تا اقدامات مقتضي را در 

مجامع بين المللي پيگيري كنيم. 
غريب آبادي درباره همكاري با س��اير كشورها از 
جمله كشورهاي اسلامي براي محكوميت اقدامات 
رژيم صهيونسيتي افزود: وزارت خارجه فعال است 
و اكنون وزير امور خارجه اكنون در نشست وزراي 

كشورهاي اسلامي در جده حضور دارد همچنين 
شوراي امنيت سازمان ملل متحد نيز امروز جلسه 

اضطراري برگزار خواهد كرد. 
معاون امور بين الملل قوه قضائي��ه گفت: در اين 
چند روز مكاتباتي ب��ا مقامات مجامع بين المللي 
براي رسيدگي به وضعيت مردم مظلوم فلسطين 
داش��تم، همچنين مكاتباتي ب��ا مقامات قضايي 
كشورهاي اسلامي داشتيم تا از ظرفيت دولت ها 
براي مقابله حقوقي با جنايات اسرائيل اقدام شود. 

جنايات صهيونيس��ت ها در غ��زه در حالي وارد 
دوازدهمين روز خود شده كه شب گذشته - ۲۵ 
مهر- يك نمونه ديگر از حقوق بشر صهيونيستي 
با بمباران وحشيانه بيمارستان المعمداني غزه و 
به خاك و خون كشيده شدن مجروحان بستري 
و مردم پناه برده به آنجا دوباره به نمايش درآمد؛ 
جنايتي كه كش��ورهاي غربي همچ��ون امريكا، 
انگليس، فرانس��ه و آلم��ان با تمام ت��وان از رژيم 

صهيونيستي حمايت كردند. 
حمله به بيمارس��تان المعمداني غزه كه بيش از 
۵۰۰ نفر را به مسلخ مرگ برد، حتي صداي حاميان 
جنايتكاران صهيونيس��ت از اين توحش س��ران 
تل آويو را درآورد و سران برخي از كشورهاي غربي 

در واكنش به اين اقدام اشك تمساح ريختند. 
صهيونيست ها در جنايات خود با استناد به تلمود 
كه در آن نوشته شده »غير يهودي را هر چند كه 
صالح و نيكوكار باشد، بايد كشت«، اقدام به جنايت 
در سرزمين غصب شده فلس��طين و ديگر نقاط 
جهان مي كنند تا از اين طريق خوي ضدانس��اني 

خود را به اثبات برسانند. 
هميشه در طول تاريخ كشورهاي در حال جنگ 
به حداقل هاي قوانين بين المللي از جمله مصون 
بودن بيمارستان ها و مراكز درماني از حمله، پايبند 
بودند، اما رژيم اس��رائيل به هي��چ قانوني پايبند 
نيست و در پي واكنش جامعه جهاني مي خواهد 

مسئوليت اين حمله را از خود سلب كند. 

 شهردار تهران از بهره برداري از طرح»نوماند« و تكميل طرح تفكيك 
پسماند از مبدأ در پايتخت تا چند ماه آينده خبر داد. 

 وزير بهداشت، درمان و آموزش پزشكي با تأكيد بر اينكه همه افراد 
كشور بايد پرونده سلامت داش��ته باشند، گفت: امروز مهم ترين هدف 
در نظام سلامت، »سلامت خانواده « است كه اجراي اين برنامه بايد به 

صورت صد در صد الكترونيك صورت گيرد. 
 رئيس كميسيون عمران و حمل و نقل شوراي اسلامي شهر تهران 
با بيان اينكه ش��كل س��رويس مدارس تا دو هفته آينده حل مي شود، 
گفت: سازمان مديريت و نظارت بر تاكسيراني شهر تهران تنها وظيفه 
تأمين سرويس مدارس دانش آموزان استثنايي را بر عهده دارد و تأمين 

سرويس مدارس عادي بر عهده اين سازمان نيست. 
 رئيس انجمن توليدكنندگان شيرخش��ك كودك مي گويد در 
حالي كه كش��ور ظرفيت توليد ۱۱7 ميليون عدد شيرخش��ك را 
دارد، اما برنامه ريزي غلط باعث شده است تا به واردات شير خشك 

روي بياوريم. 

چيستي حركت 
و خيز جديد جامعه علمي

ديدار جمعي از نخبگان كش��ور با رهبر معظم انقلاب اسلامي حاوي 
نكات مهم و برجسته اي در افق آينده تحولات علمي و فناوري كشور 
بود. ايشان با اشاره به دوره هاي رشد علمي كشور در دهه هاي گذشته 
راهكار شرايط آينده را »حركت و خيز جديد علمي« عنوان كردند و افق 

جديدي را در مسير حركت علمي كشور طرح و مطالبه كردند. 
در طول دو دهه گذشته، سير پيشرفت علمي كشور ما و خصوصا سرعت 
اين حركت يا به تعبيري نرخ آن بسيار قابل توجه بوده است؛ به گونه اي 
كه منجر به ارتقای قابل توجه جايگاه ايران در كشورهاي منطقه و حتي 
در كشورهاي جهان شد. در اين ميان چند چالش اساسي و مهم در اين 
مسير همواره اذهان دلسوزان دانشگاهي و انديشمند را به خود مشغول 
كرده و مي  كند و پيش  بيني برخي از فرهيخت��گان آنچه رهبر معظم 

انقلاب اسلامي بدان اشاره كردند، كاملًا تأييد مي كند. 
چالش اساسي ذكر شده ش��امل چند نوع نگاه به توليد علم در جامعه 
دانشگاهي و تحقيقاتي ماست. اگر چه همين نگاه در برخي از كشورهاي 
دنيا هم مبتلابه است، ولي بعضاً چيدمان چرخه علم و فناوري در اين 
كشورها آسيب آن را كم مي  كند. يكي از اين آسيب ها ترجمه توليد علم 
به توليد صرف مقاله بدون هيچ گونه جهت گيري مشخص يكپارچه با 
هدف افزايش انتشارات كوركورانه اس��ت كه متأسفانه بر اساس آيين 
نامه هاي مصوب بخش زيادي از اساتيد جوان و محققان الزام دارند كه 
چنين مسيري را خواسته يا ناخواسته طي كنند. از سويي ديگر، برخي 
محققان اصرار و تأكيد دارند كه صرفاً باي��د فعاليت علمي منحصر در 
فعاليت هاي تقاضا  محور داخلي باشد و براي چنين نيازمندي اي صرف 
شود. طرفداران اين دو ديدگاه متأس��فانه در طول دوره هاي مختلف 
در آموزش عالي كشور تغييرات نوساني آيين نامه ها را رقم زده اند، به 
گونه اي كه تا جامعه دانشگاهي و محققان مي خواستند با يك شيوه خود 

را تنظيم كنند، شيوه نويني مصوب مي  شد. 
آنچه در عرصه توليد علم و فناوري در جامعه علمي و فناور كش��ور ما 
رخ داده اس��ت، از طرفي به دليل كمبودها و سختي ها كاملًا مستحق 
سپاسگزاري است، اما از سويي ديگر به دلايل ذكر شده نتوانسته است 
انرژي قابل توجه و تلاش خستگی ناپذير جامعه دانشگاهي و محققان را 

به طور صحيح مديريت كند. 
به نظر نگارنده آنچه  از آن به عنوان »حركت و خيز جديد« ذكر مي شود، 
از يك ديدگاه نسخه اي اس��ت كه مي  تواند از ميان آن دو ديدگاه طرح 
شده و شرايط جديد جهاني رشد علمي كشورهاي دنيا مسير صحيحي 

را در پيش جامعه تلاشگر علمي و فناوري كشور قرار دهد. 
در اين مسير تفكيك دو مسير پاس��خگويي به نيازهاي جاري كشور و 
مسئله  محوري و تقاضا محوري و از طرفي حركت در مرز دانش روز دنيا 
بايد با ديدگاه مهم مأموريت  محوري و با دقت و ظرافت خاصي صورت 
گيرد. براي تحقق اين امر مهم، مأموريت بخشي از جامعه علمي كشور 
بايد حركت در مرز دانش و توليد علم هدفمند باشد، مشروط بر آنكه 
اين مسير داراي يك نقشه »فناوري هاي آينده« بوده و مسير بلند مدت 

آن كاملًا تدوين شود. 
در اصطلاح به اين مس��ير »علم براي علم« گفته مي  ش��ود. علم براي 
علم مسير مورد نقدي نيست، اما اينكه تمام سبد توان علمي محققان 
و انديشمندان را در اين موضوع خلاصه كنيم، رخدادي به تعبير رهبر 
انقلاب غيرمنطقي است. در واقع متوليان و سياس��ت گذاران بايد در 
تدوين قوانين، نقش حمايتي اين مأموريت و نيروي انس��اني آن را به 
خوبي تعريف كنند، اما همانگونه كه اش��اره شد، اين مسير بايد نقشه 
راهي مش��خص، يكپارچه و مدون داش��ته باشد و به ش��دت از انجام 

فعاليت هاي بدون نگاه راهبردي پرهيز شود. 
متأسفانه در حال حاضر تحقيقات نامنظم، غير يكپارچه و بي  هدفي در 
برخي مراكز انجام مي  شود كه صرفاً سود آن را مراكز تحقيقاتي خارجي 
مي  برند، آن  هم بدون هيچ هزينه  اي. دور متعادل اين جريان مي  تواند 

رتبه فعلي علمي كشور را تضمين  كند. 
مأموريت بعدي محققان كشور را در قالب »علم براي خدمت« تعريف 
مي  كنند. علم براي خدمت يعني همان پاسخگويي به مسائل جاري و 
حل مسئله. مش��خصاً بايد توان بخشي از جامعه علمي كشور معطوف 

به اين موضوع باشد. 
آنچه  بعضاً در مسير »علم براي خدمت« به اشتباه تلقي مي  شود، اين 
است كه از موضوعات مس��ئله  محور و چالش هاي تقاضا محور داخلي 
نمي  شود توليد علم در مرز دانش اس��تخراج كرد. اين تلقي در برخي 
موارد ممكن است صحيح باش��د، اما در برخي از اوقات شاهد بوده  ايم 
تعريف يك مسئله درس��ت تقاضا محور منجر به زنجيره اي از توليدات 
علمي پر اس��تناد شده اس��ت. نمونه واكس��ن بركت پروژه مثال زدني 
ارزشمندي است كه از يك محصول تقاضا محور به يك مقاله در مجله 

معتبر هم منتهي شده است. 
بنابراين در يك جمع  بندي، توليد عل��م در عرصه علم براي علم و علم 
براي خدمت بايد متولي و نقشه راه داشته باشد و قيد مأموريت محوري 
را در بدنه گسترده انديش��مندان و فرهيختگان صف اول علمي دنبال 
كند. تعريف پروژه هاي كلان ملي در هر دو عرصه علم براي علم و علم 
براي خدمت از طرف نهادهاي متولي مي تواند راهكار اساسي و مفيدي 
باش��د كه در س��ال هاي دور هم از طرف وزارت علوم در قالب شوراي 
علوم، تحقيقات و فناوري البته صرفاً در موضوعات مسئله محور دنبال 

مي  شد. 
* دانشيار دانشگاه صنعتي خواجه نصيرالدين طوسي

سجاد آذري
  گفت وگو

حسین سروقامت

دنياي مهارت ها همچنان كه جذاب و دلنش�ين است، جبار و 
بيرحم نيز هست، چون به كارگيري افراد ماهر، جاي سايرين را 

به  شد ت تنگ مي كند! 
در چنين شرايطي چگونه مي توان به كاري تضمين شده دست 

يافت؟ 
مؤسس�ه جهاني مكين�زي طي پژوهش�ي از 18ه�زار نفر در 
15كش�ور جهان ب�ه مهارت هايي رس�يده ك�ه مي توانند در 

چشم انداز آينده مردم و دولت ها قرار گيرند. 
اين مهارت ها ب�ه چهار بخش اصلي دس�ته بندي مي ش�وند. 
مهارت شناختي شامل ارتباطات، انعطاف فكري، تفكر انتقادي 
و برنامه ريزي است. مهارت بين فردي توسعه روابط، اثربخشي 

كار تيمي و بسيج سيستم ها را در برمي گيرد. 
مه�ارت خودرهبري مش�تمل ب�ر كارآفرين�ي، خودآگاهي، 
خودمديريتي و دستيابي به اهداف اس�ت. مهارت ديجيتالي 
نيز دربردارنده درك سيستم هاي ديجيتالي، كاربرد نرم افزار و 

تسلط ديجيتالي است. 
براي چيره دس�ت ها جا باز كنيد، اگر بر اين مهارت ها تس�لط 

نداريد!
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پس از گذشت بيش از س��ه ماه از مطرح شدن لايحه   عفاف و حجاب و 
بررسي  هاي حقوقي، اجتماعي و تربيتي انجام شده درباره لايحه عفاف و 
حجاب كه به صورت نشست ها و جستارهاي نوشتاري انجام شده است، 
نياز است  به بررسي ميداني درباره لايحه عفاف و حجاب نگاهي كنيم تا 

به ارزيابي ميداني از نظر مردم درباره اين لايحه دست يابيم. 
همان گونه كه مي دانيم اين روزها شبكه هاي اجتماعي نظير توئيتر و 
اينستاگرام خود به تنهايي ميداني از انتشار نظرات و انديشه ها تبديل 
شده اند. از آشوب هاي سال گذشته درباره فوت خانم اميني و مخالفت 
آش��كار برخي با حجاب اس��لامي كه منجر به مكشوفه شدن برخي از 
دختران و زنان شد، چالش هاي دامنه داري كه تا چند ماه اخير نيز در 
راستاي فيلم در فضاي عمومي بدون حجاب، عكس زنان در قهوه خانه 
در ميان مردان به طور مكشوفه مورد رؤيت بود. در اين ميان نيز عده اي 

سايردختران و زنان را به كشف حجاب تشويق و ترغيب مي كردند. 
عده اي از كارشناسان جامعه شناسي و حقوقي اگر چه تحليل شان اين 
است كه با قانون نويس��ي نمي توان با بي حجابي در جامعه امروز ايران 
مقابله كرد و بي حجابي را خواسته  مردم ايران مي دانند، اما پژوهش هاي 
انجام شده بيانگر اين است كه اولاً بسياري از مردم ايران معتقد به شرع 
مقدس اسلام هستند و خود را مكلف به اجراي فرامين الهي مي دانند و 
ثانياً قاطبه  مردم حجاب اسلامي را حكم شرعي و الهي مي دانند، بنابراين  
تعميم بي حجابي هاي رخ داده در جامع��ه اولاً بيانگر بي حجابي كل يا 
اكثريت مردم ايران امروز نيست و ثانياً بي حجابي هاي رخ داده خواست 

مردم نيز نمي تواند باشد. 
در فضاي حقيقي و حتي در بستر فضاي مجازي و شبكه هاي اجتماعي نظير 
توئيتر برخي افراد فعالانه در حال تشويق افراد به كشف حجاب هستند، به 
طوري كه همچون مصي علينژاد با برگزاري چالش هايي با محوريت كشف 
حجاب سر، پوشش هاي نامتعارفي كه متناسب با منزل شخصي افراد است 
نه معابر و خيابان اقدام به بي نظمي و تخطي از قانون و پايمال كردن حقوق 
ش��هروندان مي كنند. اين افراد كه خود را همچون س��اير شهروندان در 
مقابل قانون برابر نمي دانند، اما اخيراً با جدي ديدن مواجهه قواي سه گانه 
در تأييد، تصويب و عزم به اجراي لايحه  عف��اف و حجاب حال به ترس و 
اضطراب افتاده و دستپاچه تلاش در راه اندازي جريان آشوب هايي چون 
آشوب هاي پس از مرگ مهسا اميني را مي كنند ولو با دختري با نام »آرميتا 
گراوند«؛ دختري كه به واسطه   يك اتفاق و نه حمله و درگيري در ايستگاه 

مترو از حال مي رود و در كما به سر مي برد. 
چندي پيش علت اين دروغ پردازي ها را يكي از اكانت هاي توئيتري معاند 
عنوان كرد. عل��ت اين دروغ پردازي ها در نطفه خف��ه كردن لايحه  عفاف 
و حجاب بوده اس��ت. اين اكانت با اعتراف به قوي بودن لايحه در شناخت 
مسئله  بي حجابي و با استفاده از قواعد فقهي، حقوقي، اجتماعي تصريح 
كرد كه با اجراي لايحه  عفاف و حجاب عملًا كلني هاي وابس��ته به نظام 
تبليغاتي-امنيتي كشورهاي معاند در گسترش بي حجابي و شبكه سازي 
مبارزه با نظام جمهوري اسلامي خلع سلاح مي شوند و امكان هيچ اعتراضي 
به جريمه شدگان مكشوفه به واسطه اين لايحه وجود ندارد.  طبيعتاً تعداد 
همكاري هاي انجام شده زنان و دختران فريب خورده براي اقدام به كشف 
حجاب نيز كاهش چشمگيري خواهد يافت و اين به دليل تبعات حقوقي، 
اجتماعي ناشي از كشف حجاب است كه در لايحه عفاف و حجاب به صورت 
پلكاني )تذكر، جريمه نقدي  و زندان( در نظر گرفته شده است. اميد است كه 
مسئولان خصوصاً مجرياني كه در صدد اجراي لايحه هستند، با عزم جدي 

و دقت كافي لايحه ي عفاف و حجاب را اجرا كنند. 

احتمال اوج گيری آنفلوآنزا از نيمه آبان
رئي�س مرك�ز مديري�ت بيماري ه�اي واگي�ر وزارت بهداش�ت 
ب�ا اش�اره ب�ه اينك�ه ب�ا س�ردتر ش�دن ه�وا كم ك�م ب�ه پيك 
ب�روز آنفلوآن�زا ه�م نزدي�ك مي ش�ويم، گف�ت: معم�ولاً 
اواي�ل ت�ا اواس�ط آبان م�اه منتظ�ر ش�يوع آنفلوآن�زاي فصلي 
هس�تيم و معم�ولاً ه�م پي�ك اولي�ه هم�ان زم�ان رخ مي دهد. 
شهنام عرشي در گفت وگو با ايسنا  گفت: همه ساله با شروع فصل سرما و پاييز 
و بازگشايي مدارس، سرماخوردگي ها افزايش مي يابد و امسال هم البته با 
اندكي تأخير شاهد همين روند هستيم. تصور ما اين است كه با سردتر شدن 
هوا و بسته شدن درها و پنجره ها طي هفته هاي آتي اين موارد سرماخوردگي 
باز هم افزايشي باش��د.  وي افزود: از ابتداي س��ال جاري رصد منظمي در 
خصوص بيماري هاي تنفسي انجام مي دهيم و از تابستان تاكنون حدود يك 
سوم موارد سرماخوردگي سرپايي را كرونا تشكيل مي دهد. يك سوم موارد 
هم مربوط به ويروس هاي سرماخوردگي معمولي است و حدود ۱۰ تا ۳۰ 
درصد موارد با علائم سرماخوردگي را هم اكنون آنفلوآنزا تشكيل مي دهد. 

رئيس مركز مديريت بيماري هاي واگير وزارت بهداش��ت با تأكيد بر اينكه 
پيك آنفلوآنزا هنوز آغاز نشده است، اظهار كرد: با سردتر شدن هوا كم كم به 
پيك بروز آنفلوآنزا هم نزديك مي شويم؛ به شكلي كه معمولاً اوايل تا اواسط 
آبان ماه منتظر ش��يوع آنفلوآنزاي فصلي هس��تيم و معمولاً هم پيك اوليه 
همان زمان رخ مي دهد؛ هر چند كه با توجه به اينكه در نيم كره جنوبي زمين 

ماه هاي گذشته افزايش موارد و شدت بيماري بيشتر بوده است. 
او در خصوص پيش بيني ها از وضعيت بروز كرونا نيز به ايسنا گفت: سويه هايي 
كه در گردش هستند، اكثراً موارد خفيفي از بيماري را ايجاد مي كنند به جز 
در افراد بالاي ۶۰ سال يا مبتلا به بيماري هاي زمينه اي قلبي و ريوي كه شايد 
بيماري سخت تر ايجاد شود كه در اين موارد هم توصيه كرده ايم اگر از تزريق 
واكسن قبلي كرونا بيش از يك سال گذشته است، اقدام به تزريق واكسن 
مجدد كنند و همينطور اين افراد بايد اقدام به تزريق واكس��ن آنفلوآنزا هم 
كنند.  وي افزود: افراد بالاي ۶۰ سال و كساني كه بيماري هاي قلبي  و عروقي 
و بيماري هاي تضعيف كننده سيستم ايمني دارند بايد واكسن تزريق كنند. 
تا بهمن ماه هم زمان تزريق واكسن وجود دارد.  وي در پايان با تأكيد بر اينكه 
براي س��رماخوردگي هيچ زماني به آنتي بيوتيك نياز نيست، تصريح كرد: 
مگر در ۲ تا ۳ درصد موارد كه سرماخوردگي منجر به عوارض باكتريايي شود 
كه با تشخيص پزشك آنتي بيوتيك تجويز مي شود. عمده دلايلي كه پزشك 
آنتي بيوتيك تجويز مي كند، عفونت گوش يا سينوس ها است. سرماخوردگي 

يك بيماري ويروسي است كه نيازي به آنتي بيوتيك ندارد. 

دکتر عبدالمجید خوشنود* 

صغري عاشوري 


